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1. Godkendelse af dagsorden 

 
Indstilling 

Det indstilles: 

• At styregruppen godkender dagsordenen. 

 

Beslutning: 

• Styregruppen godkendte dagsordenen og herunder eftersendt tilføjelse til 

dagsordenspunkt 5: 

• At styregruppen, som opfølgning på direktør og chefmødet ,6/3 drøfter processen ift. formulering 

af kommissorier og nedsættelse af arbejdsgrupper (adhoc- grupper) 

•  

  



2. Afrapportering Socialstyrelsens centrale udmelding udsatte gravide rusmiddelbrug 

Resume 

Afrapporteringen på Social- og Boligstyrelsens fornyede udmelding vedr. døgnbehandlingsindsats til udsatte 

gravide med et skadelig rusmiddelbrug er færdig. Afrapporteringen henstiller til, at opgaven med 

etableringen af et døgnbehandlingstilbud varetages af Danske Regioner. Styregruppen skal behandle 

afrapporteringen og indstille den til videre behandling i K17, KKR og kommunerne. 

Indstilling 

Det indstilles: 

• At styregruppen godkender afrapporteringen 

•  At styregruppen godkender den politisk/administrative behandlingsproces forud for endelig 

tilbagemelding til Social- og Boligstyrelsen  

• Rapporten videresendes til K17, KKR og kommunerne  

Beslutning: 

• Styregruppen godkendte afrapporteringen og supplerende præcisering af at det specifikt er udsatte 

med skadeligt rusmiddelforbrug med behov for døgnbehandling der henvises til på side 3 (resume), 

17 og 18 (konklusion) i rapporten og dette rettes inden videresendelse til K17, KKR og kommunerne 

• Styregruppen godkendte den administrative og politiske behandlingsproces og herunder ift. 

behandling af rapporten i K17, KKR og i kommunerne inden endelig tilbagemelding i kommunerne  

• KL er involveret i processen omkring Socialstyrelsens centrale udmeldinger via Koordinationsforum. 

• Sjælland er kritisk ift. Socialstyrelsens centrale udmeldinger både fagligt og ift. ressourceforbrug 

Baggrund 

Der er udarbejdet en forholdsvis kort kommunal afrapportering på Social- og Boligstyrelsens fornyede 

centrale udmelding vedr. sårbare gravide med rusmiddelbrug. Afrapporteringen lægger op til at opgaven 

med etablering- og drift af døgnbehandlingstilbud til målgruppen placeres i regi af Danske Regioner 

(herunder konkret Familieambulatorierne), som tidligere har præsenteret et udspil herfor. Afrapporteringen 

skal fremsendes til Social- og Boligstyrelsen d. 31. maj 2025. 

I argumentationen for forslaget om en løsning i regi af Familieambulatorierne, har arbejdsgruppen haft 

fokus på at understrege, at målgruppen af gravide med et skadeligt rusmiddelbrug først og fremmest er 

hjemmehørende på sundhedsområdet – qua graviditeten som aktionsfaktor, samt håndtering af de 

skadelige sundhedseffekter ved indtag af stoffer og/eller alkohol for både den gravide og barnet ligeledes er 

indenfor sundhedsområdets regi. Det er i Familieambulatorierne, at målgruppen vil kunne modtage en højt 

specialiseret, tværfaglig og individuel indsats. 

Kommunerne anerkender i afrapporteringen, at målgruppen findes, men at den er meget begrænset i en 

kommunal kontekst. I tillæg hertil ligger kommunernes primære faglighed i forhold til målgruppen, at sikre 

misbrugsbehandling, samt støtte op om en helhedsorienteret og højt faglig sundhedsindsats i samarbejde 

med familieambulatorierne. Fokus har dermed været på at underbygge og understrege, at opgaven med at 

tilbyde en højt specialiseret døgnbehandlingstilbud ikke er en kommunal opgaven, men en regional opgave. 

Kommunerne har i dette perspektiv valgt ikke at komme med input til dimensionering af døgntilbuddene, 

placering af døgntilbuddene, indretning af døgntilbuddene etc., da det vil være i Social- og Boligstyrelsens 

samspil med Familieambulatorierne og Sundhedsstyrelsen, at denne konkretisering bør findes sted. 



I forhold til den videre politiske/administrative behandling af afrapporteringen, anbefales det, at 

afrapporteringen behandles i de fem KKR-områder, hvorefter den sendes til orientering i de relevante 

kommunale udvalg/kommunalbestyrelserne. Det skyldes, at den fornyede udmelding var adresseret til 

kommunalbestyrelserne i de 98 kommuner. 

 

Slagelse og Greve indleder punktet 

Bilag: Afrapportering på fornyet udmelding vedr. gravide rusmiddelbrugere 

  



3. Møde i Koordinationsforum 5/2-2025:  
- A) Status Socialstyrelsens centrale udmelding (CU) om domfældte udviklingshæmmede  

- B) Sikrede institutioner - Beslutning om at øge kapaciteten på de sikrede institutioner 

På ekstra møde i Koordinationsforum 5/2 var punkterne 1) Socialstyrelsens centrale udmelding domfældte 

udviklingshæmmede og 2) sikrede institutioner.  

Bilag: Referat fra ekstra møde i Koordinationsforum 5/2 ) 

3A).  Status på Socialstyrelsens centrale udmelding om domfældte udviklingshæmmede  

 

Resume: 

På styregruppemøde 10/1 blev orienteret om afrapporteringen på den centrale udmelding som er sendt til 

Socialstyrelsen ultimo december 2024. Efterfølgende er afholdt møde med Socialstyrelsen 15/1 som har 

varslet opfølgende spørgsmål til rapporten inden den endelige tilbagemelding. Styregruppen for den 

centrale udmelding har efter mødet med Socialstyrelsen besluttet at fortsætte 1 år og har igangsat en 

proces ift. kommuner med udslusningsparate borgere samt afsøgning af mulighed for oprettelse af § 108 

pladser til målgruppen. Ultimo februar er modtaget opfølgende spørgsmål fra Socialstyrelsen. I forbindelse 

med processen omkring udslusningsparate borgere foreslår Region Sjælland opstart af sagsaudit. 

Indstilling: 

Det indstilles: 

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning og kommer med supplerende input. 

• At styregruppen drøfter region sjællands forslag om sagsaudit og herunder ift. udpegning. 

Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning 

• Der var opbakning til sagsaudit især i komplicerede sager og herunder ift. uvildig opmandsfunktion 

• Modellen testes i første omgang i region sjælland 

• Det blev betonet at det også bør afdækkes hvad der er den gode fraflytning for borgergruppen. Dvs 

der skal i sagsauditten også indgå sager hvor det går godt: Hvad er den eksemplariske udslusning? 

• Det blev betonet at det er vigtigt at bruge et ordentligt sprog i dialogen omkring udslusning  

•  Generelt har kommunerne i sjælland et meget godt samarbejde med region sjælland 

Baggrund: 

Siden mødet i Koordinationsforum 5/2 har Rammeaftale Sjælland ift. CU-domfældte fra Kofoedsminde  

modtaget liste over kommuner med udslusningsparate borgere og kontaktet de 2 sjællandske kommuner 

samt sendt mailforslag til de øvrige sekretariater  

Ift. de opfølgende spørgsmål fra Socialstyrelsen ift. CU-rapporten om domfældte er sagen drøftet på CU-

styregruppemøde 27/2 og spørgsmålene fordelt mellem de forskellige rammeaftaler. Socialstyrelsens 

opfølgende spørgsmål om vikarforbrug, forholdet mellem uddannede vs uuddannede medarbejdere samt 

om den rehabiliterende kriminalpræventive indsats besvares af rammeaftale sjælland. De øvrige opfølgende 

spørgsmål om forudsætninger i rapporten (lånepulje og ændring af finansieringsbekendtgørelsen, 

styringsmæssigt setup ift. implementering/fremdrift, dialog med regionerne samt overvejelser om 

samfinansiering/fælles drift besvares af de øvrige rammeaftaler 



På CU-styregruppemødet  27/2 har rammeaftale sjælland anført at region sjælland forventer at omdanne 22 

§105/85 pladser til §108 pladser som også rummer muligheder ift.kommunernes udslusning af borgere fra 

Kofoedsminde jf. CU-rapportens anbefalinger om øgning af kapaciteten af 108 pladser til målgruppen . Det 

er også anført at regionale pladser generelt ift. oprettelse er umiddelbart mere enkle at åbne end 

kommunale §108 pladser da de ikke kræver lånepulje og mellemkommunalt samarbejde og i region 

sjællands tilfælde både kan åbnes forholdsvis hurtigt og til en lavere pris da bygningsmassen allerede er 

tilgængelig. Supplerende er anført at i svaret til Socialstyrelsen bør det store antal varetægtssurrogater på 

Kofoedsminde fortsat betones og problematiseres og herunder ift. både kapacitetspres of finansiering  

Den samlede besvarelse behandles på CU-styregruppemøde 19/3 og afsendes til Socialstyrelsen senest 24/3  

Sagen om Kofoedsmlnde er sat på til orientering på mødet i det faglige råd under Socialstyrelsen 11/3 

Forud for næste møde i Koordinationsforum 9/4 melder de enkelte rammeaftaler tilbage til CU-

styregruppen (senest 4/4) ift. arbejdet med de 15 borgere, som Kofoedsminde vurderer udslusningsparate 

og ift. en første drøftelse om geografisk placering af de åbne § 108-pladser til målgruppen. 

Herunder udfyldes følgende skemaer: 

Ift. de 15 borgere der er udslusningsparate skal udfyldes et skema for hver borger.  

Fakta (kommune, alder, køn mv.) [udfyldes af kommunerne] 

Årsag til anbringelse på KFM: [udfyldes af kommunerne] 

Årsag til manglende udslusning: [udfyldes af kommunerne] 

 

Ift. etablering af åbne § 108-pladser til målgruppen: 

Er der positive interessetilkendegivelser fra kommuner i jeres KKR-område? [Ja/Nej] 

Hvis ja, hvilke kommuner drejer det sig om? [kommune] 

Hvis ja, hvor mange pladser drejer det sig samlet om? [antal] 

 

Det er rammeaftale sjællands indstilling at der bør foretages tilsvarende afdækning af regionernes interesse 

ift. åbning af § 108 pladser, hvilket er nævnt ved møder i CU-styregruppen mv. 

Sagsaudit i sager, hvor borgere vurderes udskrivningsklar fra Kofoedsminde 

Region sjælland har i processen omkring udslusningsparate borgere på Kofoedsminde foreslået at 

igangsætte sagsaudit ift. udslusningsparate borgere på KFM  

Baggrunden er at der findes en gruppe borgere på Kofoedsminde som vurderes udskrivningsklare og derfor 

optager pladser, som potentielt kunne stilles til rådighed for andre  

Formålet er at tilrettelægge sagsaudits, som Region Sjælland kan tilbyde de sjællandske kommuner, som har 

borgere der vurderes udslusningsparate fra Kofoedsminde.I første omgang at se på de sager, der vedrører 

kommuner i Region Sjælland . I første omgang for grundigt at granske det materiale der er sendt til 

kommunerne, i de konkrete borgernes sager og dernæst for sammen med både KFM og repræsenter for de 

pågældende kommuner at gennemføre sagsaudit, så man sammen bliver klogere på, hvordan det 



sagsmateriale, der sendes til kommunerne på bedste måde, fremmer dialog – og gerne også udskrivning, 

hvis der kan opnås enighed om at der er grundlag for det.   

Ift. den videre proces foreslås udpegning af en kommunal fagperson, der kunne medvirke ved audit og 

deltage i udvikling og beskrivelse af den gode udslusningsproces konkret og fremadrettet. Den kommunale 

repræsentant foreslås at være til stede i audit for efterfølgende at bidrage til vurdering af, hvordan dialogen 

om udskrivning kan forløbe bedst muligt. NB repræsentation udpeges ikke fra kommuner som auditeres.  

Region sjælland er i dialog med Kofoedsminde om en auditmanual, som kan sendes med ud, når de 

pågældende kommuner inviteres til sagsgennemgange. 

Slagelse og Greve indleder punktet 

 

3 B) Sikrede institutioner - Beslutning om at øge kapaciteten på de sikrede institutioner 

Resume 

Det Kommunale Koordinationsforum, der løfter den nationale koordination og forsyning på det 

specialiserede socialområde på tværs af de fem KKR, anbefaler udvidelse af antallet af pladser på de sikrede 

institutioner for børn og unge. Samtidig tages der initiativer, der såvel fagligt som kapacitetsmæssigt skal 

sikre en bedre udnyttelse af ressourcerne fremover.   

Der orienteres om dette, da udvidelsen sker som led i koordinationsforpligtelsen i rammeaftalerne. 

Pladserne på de sikrede institutioner er både takstfinansieret og objektivt finansieret på følgende måde: 

Retlige anbringelser på sikrede pladser er finansieret 50 pct. af anbringende kommune og 50 pct. objektiv 

finansiering. Sociale anbringelser er finansieret 100 pct. af den anbringende kommune.   

Kapacitetsudvidelsen må forventes at give øgede udgifter for kommunerne til de sikrede institutioner. 

Konkret vil dette dog afhænge af anbringelsesmønsteret. Det skal dog også ses i sammenhæng med, at hvis 

der ikke kan findes ledig plads på en sikret institution må kommunerne typisk oprette solotilbud, som har en 

betydelig højere pris.  

Sagen skal også behandles på K17 og KKR Sjællands kommende møder.  

Indstilling 

Det indstilles: 

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning og videresender sagen til orientering i K17 og 

KKR 

Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning 

• Sagen videresendes til K17 og KKR 

• Det blev nævnt at det er relevant at refusion også indgår og KL kontaktes ift. at kommunernes 

refusion ift. sikrede og herunder sociale anbringelser beskrives i økonominotatet i bilag til sagen 

Baggrund 

De sikrede institutioner varetager socialpædagogiske opgaver over for unge, der er blevet sigtet eller dømt 

for alvorlige kriminelle handlinger, eller en såkaldt social anbringelse, hvor det på grund af den unges 

farlighed, eller vanskeligheder med at fastholde den unge, er absolut påkrævet, at den unge får ophold på 



en sikret institution. Udover almindelige sikrede afdelinger er der også særlige sikrede afdelinger, der er 

godkendt til at modtage unge med en særlig voldsom adfærd eller unge med diagnosticeret psykiske 

lidelser. Der er i alt 8 sikrede institutioner i Danmark. Regionerne er driftsherre på de 7 og Københavns 

Kommune på een.  

Konkret beslutning om oprettelse af pladser sker af driftsherren efter de aftaler, der indgår i den 

rammeaftale, den pågældende driftsherre er omfattet af. For eksempel fremgår af rammeaftalen mellem 

kommunerne og region Sjælland, at den enkelte driftsherre har ret til at ændre driften, herunder også 

pladstal med +/-20 % i henhold til rammeaftalens bestemmelser. 

Det fremgår af rammeaftalebekendtgørelsen, at kommunerne på tværs skal sikre indbyrdes koordinering 

regionerne imellem om den sikrede boform Kofoedsminde og sikrede afdelinger til unge. Den koordination 

sker via det kommunale koordinationsforum i KL, hvor styregrupperne på tværs er repræsenteret.  

I 2021 besluttedes det også at øge antallet med fem pladser. Dette har ikke vist sig tilstrækkeligt. Det 

seneste år har der været lange perioder med ventelister på de sikrede institutioner. Der er ikke systematisk 

indsamlet ventelistedata, men det vurderes, at der i gennemsnit har været 10 børn og unge på venteliste 

gennem det seneste år. I november 2024 var der fx 21 på venteliste. Kommunerne har derfor været nødt til 

at etablere andre tilbud/løsninger til de børn og unge, der er truffet afgørelse om, skal anbringes på en 

sikrede institution. Det er løsninger der typisk er ret omkostningstunge. 

Udviklingen skyldes særligt, at antallet af sociale anbringelser er steget de senere år, hvilket presser 

kapaciteten på de sikrede institutioner. Det skyldes også, at kommunerne i de konkrete tilfælde, selvom det 

måtte ønskes, ikke kan finde andre relevante botilbud med rammer, der kan håndtere de udfordrede unge. 

På baggrund af ventelister til de sikrede institutioner er det besluttet at anbefale at udvide kapaciteten. Der 

er lavet en afsøgning af mulighederne for at oprette yderligere pladser på de eksisterende sikrede 

institutioner, herunder særligt sikrede pladser i Østdanmark. Konkret er regionerne blevet bedt om at 

igangsætte etablering af 10 ekstra pladser, heraf 3 særligt sikrede pladser i øst.   

./. I vedlagte notat er kommunernes finansiering af de sikrede institutioner beskrevet. Som nævnt forventes  

en kapacitetsudvidelse  på de sikrede institutioner som udgangspunkt at være en merudgift for 

kommunerne. Det skal dog ses i forhold til, at alternativet hvis der ikke kan findes en ledig plads er, at 

kommunerne er nødsaget til at etablere soloprojekter, som typisk vil have en betydelig højere takst. Og det 

vil også afhænge af anbringelsesmønsteret.  

Øvrige initiativer 

Supplerende til udvidelsen af pladserne indenfor det kommende år, sættes der er en række initiativer i gang, 

som skal understøtte en udvikling og omstilling af indsatsen. Initiativerne baserer sig på anbefalingerne fra 

en tværkommunal arbejdsgruppe, der har være nedsat siden 2022.  

Initiativerne skal blandt andet sikre, at tilbuddene kan bruges mere fleksibelt, så der vil være mindre pres på 

pladserne, herunder om der kan etableres mellemformer af tilbuddene til relevante målgrupper, som er 

mindre specialiserede.  

Konkret tages der følgende initiativer, hvoraf flere af dem allerede er indledt: 

1. At der sker en styrkelse af kapacitetsudnyttelse fx via mere fleksible fysiske rammer (bygninger, lokaler, 
afdelinger mm.) på kort og længere sigt  

2. At der udvikles bedre data til vurdering og styring af kapacitet (belægning, venteliste, pladser i drift mm.)  



3. At der sker en styrkelse af en model for hurtig udredning og pædagogisk observation  
4. At uhensigtsmæssige juridiske rammer for kommunerne og de sikrede institutioner afdækkes med 

henblik på at drøfte mulighederne for at ændre praksis på området. 
5. At der tilvejebringes den fornødne viden om målgruppen til at udarbejde eventuelle forslag til sub-

specialisering på de sikrede institutioner  
6. At der sættes fokus på driftsmæssige tiltag, som kan imødegå behovene hos målgruppen f.eks. yderligere 

fleksibilitet i de fysiske rammer jf. forslag 1  
7. At der fortsat er et forum for dialog mellem driftsherrerne og kommunerne om udvikling og eventuelle 

driftsmæssige tiltag, der arbejder med ovenstående forslag.  
 
Sekretariatet indleder punktet 

Bilag: 

* Notat om økonomi vedrørende sikrede pladser 

  



4.Rapport om de lands -og landsdelsdækkende tilbud og sikrede institutioner 

Resume: 

Rapporten om de lands- og landsdelsdækkende tilbud og sikrede institutioner er klar. Den årlige rapport er 

af rutinemæssig karakter, og den viser en god sammenhæng mellem kapacitet og belægning på både de 

lands- og landsdelsdækkende tilbud og de sikrede institutioner.  

Jf. de to rammeaftalebekendtgørelser skal der sikres koordination mellem de lands- og landsdelsdækkende 

undervisningstilbud (BEK nr 760 af 24/06/2014 §4)og sikres koordinering om den sikrede boform 

Kofoedsminde og sikrede afdelinger til unge (BEK nr 378 af 04/04/2024 § 7) 

Indstilling 

Det indstilles: 

• At styregruppen drøfter fund og konklusioner fra rapporten og beslutter indstilling til KL’s 

Koordinationsforum 

• At styregruppen beslutter at indstille til KL’s Koordinationsforum, at rapporten sendes til Social- og 

Boligstyrelsen efter godkendelse i de fem KKR-områder 

 

Beslutning: 

• Styregruppen drøftede rapporten og bakker op om rapportens konklusioner. I rapporten bør 

fremgå hvad belægningstal på de sikrede viser jf. at der er tilfælde hvor en enkelt borger grundet 

særlige foranstaltninger optager 5 pladser  

• Styregruppen besluttede at indstille til KL’s Koordinationsforum, at rapporten sendes til Social- og 

Boligstyrelsen efter godkendelse i de fem KKR-områder 

• Styregruppen efterlyste status ift. grønlændere i Danmark og herunder ift. problematikken omkring 

kommunernes finansiering ift. grønlændere der begår kriminalitet i Danmark og dette tages op i KL 

Baggrund 

Den årlige rapport om belægningen og bæredygtigheden af de lands- og landsdelsdækkende tilbud samt de 

sikrede afdelinger har til formål at undersøge, om der er behov for, at KL’s Koordinationsforum har særligt 

fokus på konkrete tilbud grundet bekymring for den fremadrettede bæredygtighed. 

Rapporten præsenteres på møde i KL’s Koordinationsforum d. 9. april 2025. Rapportens overordnede 

konklusion er, at der er en god sammenhæng mellem kapacitet og belægning på de lands- og 

landsdelsdækkende tilbud. I forhold til de sikrede afdelinger konkluderes det, at der i de seneste år har 

været en stor efterspørgsel på pladser, at der pågår et arbejde i regi af KL's Koordinationsforum, og at der er 

truffet beslutning om åbning af yderligere pladser i 2025. Det vurderes i nærværende rapport fortsat at 

være relevant at have skærpet opmærksomhed på de sikrede afdelinger.  

KL’s Koordinationsforum har udpeget tre tilbud, som de følger skærpet. På baggrund af rapportens 

opgørelser over kapacitet og belægning for 2024 vurderes det, at det fortsat er relevant at udpege 

Kofoedsminde (Region Sjælland) og Aalborgskolen (Region Nordjylland) til at blive fulgt tæt af KL’s 

Koordinationsforum.  

Synscenter Refsnæs (Region Sjælland) har opnået en tilfredsstillende belægningsprocent. Synscenter 

Refsnæs skal fortsat indgå i rapporten om de lands- og landsdelsdækkende tilbud, og det indstilles, at 



styregruppen i Sjælland fortsat vil holde tæt kontakt med driftsherre mhp. at holde øje med, om pladstallet 

falder yderligere grundet den begrænsede målgruppe. Dog anbefales det, at Synscenter Refsnæs fremover 

ikke følges skærpet.  

Sekretariatet indleder punktet 

Bilag 

• Rapport og de lands- og landsdelsdækkende tilbud og sikrede institutioner 

  



5. Rammeaftale 2025-26 – status og proces: Implementering af fokusområder 

- Fremdrift i relation til implementering af Rammeaftalens fokusområder 2025-26   

Resume: 

Styregruppen orienteres i denne sag om fremdriften i relation til implementering af Rammeaftale 2025-26 

for det specialiserede social- og undervisningsområde. Rammeaftalen er godkendt af alle 17 kommuner og 

derfor er implementeringen af rammeaftalens fokusområder påbegyndt.  

I forbindelse med implementeringen af rammeaftalen er senest afholdt møde i direktør- og chefforum 6/3, 

med 30 deltagere, heraf 5 direktører, 19 chefer, 2 ledere, 4 konsulenter og alle kommuner repræsenteret  

Indstilling: 

Det indstilles: 

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning 

• At sagen sendes videre til orientering i K17 

• At styregruppen, som opfølgning på direktør og chefmødet ,6/3 drøfter processen ift. formulering 

af kommissorier og nedsættelse af arbejdsgrupper (adhoc- grupper) 

• At styregruppen drøfter hvordan flere kommuner også repræsenteres på direktørniveau på 

møderne i direktør og chefforum. 

Drøftelse og beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning 

• Sagen videresendes til K17 

 

• Ift. øget repræsentation på direktørniveau på møder i direktør og chefforum var der enighed om at 

deltagelse af 5 direktører på sidste møde 6/3 er for lidt ift. involvering, forankring og opbakning etc 

• Der var enighed om at repræsentation er også brugbarhed og en ujævn og i nogle tilfælde 

skiftende repræsentation kan betyde at allerede vedtagne initiativer tages op igen af nytilkomne. 

• Der var enighed om at ift. det der allerede er besluttet er der ikke behov for at gå tilbage og 

gendrøfte jf. at de fælleskommunale principper incl. initiativer er vedtaget. 

• Det blev nævnt at en mulig forklaring på den lave repræsentation på sidste møde 6/3 også kunne 

være at det blev holdt på en torsdag hvor der ofte er udvalgsmøder og fredage er at foretrække. 

• Det blev besluttet at afholde webmøder for direktør- og chefkredsen med fælles status for arbejdet 

med principper og initiativer og herunder også drøfte formål og proces ift direktør og chefforum  

 

• Der blev fremført at der er en governanceproblematik i organiseringen og der er behov for at tale 

sammen og afstemme mellem styregruppen og implementeringsgruppen.  

• I overgangen fra principper til praksis er der behov for at afklare hvad de forskellige skal i den nye 

governancestruktur.  

• Muligheder kunne være at samle folk ift. de kommende reformer og drøfte reformspor samlet ift. 

rammeaftalen samt afholde fælles møde mellem styregruppen og implementeringsgruppen.  

• Det er vigtigt at afklare hvad der drøftes hvor både mellem styregruppen og 

implementeringsgruppen, men også mellem det fælleskommunale og det enkeltkommunale.  

• Der ligger noget i de fælles principper hvor kommunerne afgiver kompetence, men samtidig er der 

noget hvor indsats ikke er 100% ens i praksis.  



• Der var enighed om at der skal skabes overblik og afklaring over ift. hvor noget er til diskussion ift. 

lokale løsninger og hvor det ikke er til diskussion (eks: standardkontrakter) 

• Der var enighed om at det er vigtigt hvordan vi kan hjælpe de rigtige processer på vej og herunder 

f.eks. finde system ift. hvordan vi udnytter hinandens kapacitet (eks. bestillingsportal) samt 

generelt respektere de faglige principper som det fælles og herunder ift. implementering 

• Der var enighed om at genindføre webinarer med drøftelse af fælles status for arbejdet med 

fokusområder samt governancestruktur ift. det fælleskommunale versus det enkeltkommunale 

• Sekretariatet og formanden taler med K17-repræsentanterne ift. hvordan vi lokalt tager fat 

• Det overvejes at udarbejde en fælles sag til direktører og chefer 

• Det blev besluttet at samle styregruppen og implementeringsgruppen ift. drøftelse af 

governancestruktur. 

• Der afholdes fælles møde mellem styregruppen og implementeringsgruppen inden 2/5 

 

• Ift. processen med formulering af kommissorier og nedsættelse af ad-hoc arbejdsgrupper 

igangsættes arbejdet under de 3 fokusområder og herunder ift. bestillingsportalen under 

fokusområde 1. 

• Ift. fokusområde 2 arbejdes i 2025 med botilbudslæger og dobbeltdiagnoser samt 

kompetenceudvikling ift. forebyggelse og opsporing i samarbejde med Region Sjælland. Ift. 

dobbeltdiagnoser afholdes webinar for kommunerne (myndighedsledere + misbrugscenterledere). 

Ift. recoveryhøjskole nævnt på mødet 6/3 blev efterspurgt hjemmelsgrundlag som eftersendes 

• Ift. fokusområde 3 arbejdes der pt. med at få nogen deltagere om bord i de to arbejdsgrupper om 

hhv. plejefamilier og skole-behandlingstilbud, men rammerne for arbejdet er fine nok. Slagelse 

meldte sig som deltager i arbejdsgruppen for skole-behandlingstilbud  

• Fokusområde 2 og 3 rummer overlap ift. ungeområdet og rækker ud til hinanden på dette område.  

• Det blev nævnt at det er vigtigt at finde ud af hvad der fungerer indenfor de respektive spor 

indenfor de enkelte fokusområder og herunder også ift. at det er lysten der driver værket 

• Der var enighed om at det er relevant at invitere til webinar om status for rammeaftalen 

• Der var enighed om at give de fokusområdeansvarlige frie hænder ift. bemanding og dagsorden 

fremadrettet ift. fremdrift 

• Ift. tidsplan er er der produktkrav ift. status til K17 ultimo maj  

• PS: I beskrivelsen af bestillingsportalen under fokusområde 1 er der indsneget sig en fejl. Der er 

ikke tale om en tretrinsraket i bestillingsarbejdet, men en totrinsraket, hvor portalen skal bidrage 

til, at der altid afsøges ledig kommunal og regional botilbudskapacitet før end køb hos hos private 

tilbud. 

Baggrund 

Rammeaftalens fokusområder  

Rammeaftale 2025-26 indeholder tre fokusområder;  

1) Rette indsatser og tilbud til borgerne – indhold, kvalitet, tid og pris 

Fokusområdet er de fælleskommunale principper, som såvel KKR som alle 17 kommuners byråd har 

godkendt. Heri ligger 3 overordnede fælleskommunale principper med indsatsområderne 1) Fælles 

om kontrakter og takster, 2) Fælles om kvalitet og 3) Fælles om døgn- og botilbud.  

2) Styrket sektorsamarbejde på socialpsykiatri og handicapområdet  

Her er fokus på at skabe bedre sektorovergange og sammenhængende forløb og indsatser.  



Lighed i sundhed for borgere med psykisk sygdom og borgere med handicap er 

omdrejningspunktet.  

3) Øget trivsel blandt børn og unge – styrket forebyggelse og indsats 

Målet med dette fokusområde handler om at styrke børn og unges trivsel og dermed forebygge 

henvisninger til psykiatrien, mindske skolevægring og at styrke børn og unges mentale sundhed og 

trivsel.  

Governance-struktur over implementeringen  

Organiseringen i Rammeaftale Sjælland er ændret med henblik på at skabe en robust 

implementeringsorganisering. Jf. bilag er der skabt et direktør- og chefforum som agerer strategisk 

sparringspartner for styregruppen og implementeringsgruppen i regi af de fælleskommunale principper. Det 

er i direktør- og chefforum at implementeringsaktiviteter afstemmes, og det her også her, at der gives 

håndslag på administrativ opbakning i egen kommune.  

 

Herudover er der etableret en ny struktur for implementering af opgaver affødt af rammeaftalens 

indsatsområder. Der nedsættes adhoc grupper for implementering af de enkelte dele af rammeaftalens 

indhold. En adhoc gruppe nedsættes ud fra et kommissorium besluttet i enten styregruppen eller 

implementeringsgruppen for de fælleskommunale principper. Når der eksempelvis skal arbejdes for en 

fælleskommunal tilgang i brug af standardkontrakter og øget kvalitet i bestillingen, så udarbejdes der et 

kommissorium og der nedsættes en adhoc-gruppe med relevant faglig viden. I det konkrete eksempel kan 

det eksempelvis være repræsentanter med socialfaglig viden, indkøbsfaglig viden, juridisk viden, 

repræsentant fra myndighed (bestiller), repræsentant fra tilbuddene (udfører) mv. Gruppen arbejder så i 

korte sprint og leverer beslutningsoplæg for konkret implementering. Herefter lukkes gruppen ned igen og 

en ny oprettes med implementering af en anden indsats. Det er helt afgørende vigtigt, at kommunerne 

samlet set bakker op om såvel direktør- og chefforum, som de adhoc grupper der løbende nedsættes. Der 

skal investeres ressourcer fra alle 17 kommuner.  

Implementeringsaktiviteter  

Nedenfor følger en kort opsummering af de implementeringsaktiviteter der forventeligt bliver igangsat i regi 

af hver af fokusområderne i rammeaftalen.  

Fokusområde 1 - Rette indsatser og tilbud til borgerne – indhold, kvalitet, tid og pris 

• Standardkontrakt som eneste kontraktmæssige mulighed for kommunerne i Region Sjælland samt 

en styrkelse af kommunerne kontrakt- og indkøbsfaglige kompetencer. Dette med henblik på at 

styrke kvaliteten i kontrakterne i relation til bestillingen således, at det entydigt i kontrakten er 

rammesat, hvordan tilbuddet skal arbejde med borgerens progression.  

• Bestillingsportal, hvor køber og leverandør opnår en sikker og professionel platform til at kunne 

indgå professionelle og gennemsigtige aftaler og indkøb med fokus på rette pris og med rette 

indsats. Portalen skal bidrage til, at der altid afsøges ledig kommunal botilbudskapacitet før end køb 

hos regionale tilbud og at der altid afsøges regionale tilbud før end køb hos private tilbud. En 

såkaldt tretrins raket i bestillingsarbejdet. Det vil dog altid være tilbuddets egnethed i relation til 

borgeren, der går forud for rækkefølgen.  

• Udvikling af en fælleskommunal kvalitetsmodel der knytter an til standardkontrakten, fokus på 

kvalitet i bestillingen samt udviklingen af borgerens progression. Kvalitetsmodellen skal danne 

grundlag for at følge op på kontrakten og bestillingen, være omdrejningspunktet for det 

personrettede tilsyn som kommunerne skal udføre og dermed en rettesnor for de tilbud, som 



kommunerne indkøber. Den fælleskommunale kvalitetsmodel søges udviklet i samarbejde med 

Socialtilsyn Øst, kommunerne, Region Sjælland og de private tilbud.  

Med ovenstående indsatser skabes der sammenhæng mellem kontrakt, kvalitet i bestillingen, afsøgningen 

af relevante tilbud, den kvalitet kommunerne ønsker leveret og det personrettede tilsyn, som kommunerne 

skal forestå. 

 

Fokusområde 2 - Styrket sektorsamarbejde på socialpsykiatri og handicapområdet 

• Læger på botilbud skal bidrage til at reducere ulighed i sundhed og forebygge indlæggelser.  

Det er tale om en national aftale til udmøntning og der sigtes på, at alle kommuner kommer med i 

ordningen. Incitamentet til at lykkes med indsatsen er stor. Det handler om kvalitet for borgeren og 

at mindske indlæggelser og genindlæggelser og dermed er der også et økonomisk incitament for 

kommunernes opbakning. Region Sjælland afholder alle udgifter til læger på botilbud.  

• Indsatser for borgere i eget hjem, skal forebygge indlæggelser gennem rettidig diagnostik, 

opsporing og samarbejde. Fysiske sygdomme er den primære årsag til, at mennesker med 

psykiatriske diagnoser lever 15-20 år kortere end gennemsnittet. I indsatsen sættes fokus på at 

sygdomme opdages tidligt og bliver behandlet korrekt. Dermed forebygges indlæggelser, trivslen 

fremmes og der bygges bro mellem sektorer. 

• Samarbejde om borgere med dobbeltdiagnoser bygger bro mellem den kommunale 

misbrugsbehandling og den regionale psykiatriske behandling. Kommunerne har bidraget 

væsentligt økonomisk til projektet og der sigtes på at skabe et tværsektorielt samarbejde med 

koordineret og integreret behandling.  

 

Fokusområde 3 - Øget trivsel blandt børn og unge – styrket forebyggelse og indsats 

• Styrket tværkommunalt samarbejde om fastholdelse og rekruttering af plejefamilier.  

Antallet af plejefamilier falder år for år og der er brug for en samlet tværkommunal indsats for at 

bryde det mønster. Samtidig sættes der fokus på at øge kvaliteten af plejefamiliernes indsats 

således, at nogle af de mest sårbare børn og unge opnår styrket trivsel.  

• Styrket tværkommunalt samarbejde om Specialundervisnings- og behandlingstilbud.  

Mange kommuner oplever en voldsomt stigende vækst i visitationen til dette ret indgribende tilbud. 

I indsatsen samarbejdes der om at løfte kvaliteten i tilbuddene og det afdækkes tillige om der kan 

etableres alternative og mindre indgribende tilbud til målgruppen i et tværkommunalt samarbejde.  

• Samarbejde med psykiatrien ønskes udbygget og der sigtes på at afdække og etablere tilbud på 

tværs af kommunerne og psykiatrien. Eksempelvis samarbejdes der for mange kommunernes 

vedkommende med psykiatrien om det såkaldte STIME-tilbud, som har til hensigt at forebygge 

adkomsten af børn og unge, som henvises til psykiatrien med henblik på psykiatrisk udredning.  

Den videre arbejdsproces  

Alle de foreslåede indsatser er udviklet af fagprofessionelle bredt repræsenteret fra alle kommuner i Region 

Sjælland. Direktør- og chefforum drøftede forslag til implementering på et møde den 6. marts 2025 og gav 

opbakning til indsatserne. Der pågår aktuelt et arbejde med at etablere ad-hoc grupper for implementering, 

skrive kommissorier og udpege bemanding til grupperne.  

 

Hver ad-hoc gruppe skal komme med forslag til implementeringsplan, som herefter behandles og besluttes i 



henholdsvis styregruppen for Rammeaftale Sjælland og implementeringsgruppen for de fælleskommunale 

principper.  

Der sigtes på at udarbejde en politisk orientering om fremdriften i implementeringen til henholdsvis KKR på 

det sidste møde inden sommerferien og til kommunernes fagudvalg og byråd på den anden side af 

sommerferien.  

Greve og sekretariatet indleder punktet 

Bilag: 

• Program og slidesæt fra møde i direktør og chefforum 6/3-2025: 

https://www.rs17.dk/arrangementer/mode-i-direktor-og-chefforum-6-3-2025/ 

• Organisation 2025 og frem 

  

https://www.rs17.dk/arrangementer/mode-i-direktor-og-chefforum-6-3-2025/


6. Anbefalinger om håndtering af trepartsmidler ift. indberetning af takststigninger 

Følgende er sendt til kommunerne på vegne af styregruppen og implementeringsgruppen 27/1. 

Kære chefer/ Kære økonomigruppe og standardkontraktnetværk  

Som I ved har flere kommunale og regionale leverandører varslet takststigninger udover P/L på 4% med 

henvisning til øgede omkostninger grundet trepartsmidler på det offentlige overenskomstområde i 

forbindelse med OK 24 og også nogle private leverandører har varslet tilsvarende takststigninger. Ifølge KL 

slår trepartsmidlerne først igennem i næste års P/L. 

Håndtering af trepartsmidlerne er drøftet i økonomigruppen, styregruppen og implementeringsgruppen (for 

de 3 fælleskommunale principper) ift. anbefalinger til hvordan man skal forholde sig dels som sælger af 

offentlige tilbud og dels som køber ift. både private og offentlige tilbud og herunder ift. det 

fælleskommunale princip om indberetning af takststigninger over 5% til Socialtilsyn Øst. Styregruppen har 

10/1 drøftet og besluttet anbefalinger ift. købere af private tilbud og implementeringsgruppen har 24/1 

drøftet og besluttet anbefalinger ift. købere af offentlige tilbud 

På den baggrund er anbefalingerne fra styregruppen og implementeringsgruppen følgende: 

Til købere af private tilbud:   

• Takststigninger indberettes til Socialtilsyn Øst i overensstemmelse med de fælleskommunale 

principper når de overstiger 5%. Ift. opfølgning på standardkontrakterne (hvori står at 

takststigninger udover P/L (pt 4%) skal godkendes af køber), beder køber om uddybende oplysninger 

ved takststigninger over P/L:4% og herunder jf. leverandørbrev fra Hovedstaden: 

https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-

procent.docx:  

Til købere af offentlige tilbud:  

• Takststigninger indberettes til Socialtilsyn Øst når de overstiger 8% ( jf. effekt af trepartsmidler på 

det offentlige overenskomstområde jf. OK 24). 

Procedure for indberetning af takststigninger: 

Takststigninger (over 5% for private tilbud og 8% for offentlige tilbud) indberettes til 

Rammeaftalesekretariatet (posk@greve.dk) som sørger for den videre ekspedition ift. Socialtilsyn Øst. 

Indstilling: 

Det indstilles:  

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning 

• At styregruppen drøfter arbejdsgang ift. indberetning og herunder ift. Socialtilsyn Øst samt ift. 

orientering af leverandører og endelig sekretariatets rolle. 

Sekretariatet indleder punktet. 

Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning 

• ift. takstindberetning var der opbakning til en arbejdsgang hvor der udarbejdes et 

standarddokument/indberetningsskema som kommunerne anvender til indberetning direkte til 

https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx
https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx
mailto:posk@greve.dk


Socialtilsynet og hvor der afholdes 2 årlige møder med Socialtilsynet om indberetningerne ift. hvad 

de, man og vi sammen vil og kan gøre ved det. 

• Der var opbakning til at økonomigruppen involveres og at sekretariatet sætter arbejdet i gang 

  



7. Korte orienteringspunkter  

Resume: Korte orienteringer til Styregruppen. Der vil på mødet blive givet en orientering. 
 
Indstilling: Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 
 
Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning 

• Ift. Unge Hjerner er Guldborgsund kontaktet og der er afholdt møde 12/3. Guldborgsund går i gang 
med Unge Hjerner og har den videre dialog med Hjerneskadeforeningen. 

 
Nyt fra Socialstyrelsen: 

Socialstyrelsen har primo januar 2025 udsendt sin opdaterede risikovurdering af de målgrupper, der er 

omfattet af den nationale koordinationsstruktur.  Styrelsen foretager risikovurderingen to gange årligt, bl.a. 

med det formål at kunne indlede relevante dialoger med kommunerne, når de vurderer at der er behov for 

det. Risikovurderingen er kort før jul blevet drøftet med Det Faglige Råd for den nationale 

koordinationsstruktur, som Socialstyrelsen løbende rådfører sig med. På baggrund af Socialstyrelsens 

løbende monitorering og dialog med områdets parter finder Styrelsen anledning til bekymring for:   

• Adgangen til højt specialiserede indsatser for voksne med en erhvervet hjerneskade i Region 

Nordjylland, Tilbudslandskabet til unge og voksne med udviklingshæmning, der er idømt 

foranstaltningsdom efter straffeloven (domstype 2 og 3) 

• Tilbudslandskabet til personer med Prader-Willi syndrom (særligt ift. børn og unge), hvor der 

lægges op til et fokus i tilbudsmonitorering i 2025 og en kommende vidensformidling.  

• Derudover er der fortsat bekymring fra styrelsen i de to verserende sager med fornyede 

behandlinger af tidligere udsendte centrale udmeldinger på områderne for unge og voksne med 

udviklingshæmning og dom samt gravide kvinder med rusmiddelproblematikker.  

Den opdaterede risikovurdering vil indgå i den videre dialog mellem styrelsen og DAS/RAS i det 

samarbejdsfora, der er etableret mellem styrelsen og de fem rammeaftalesekretariater.  

Bilag: Mail Socialstyrelsen 7/1 om resultat af halvårlig risikovurdering i den nationale koordinationsstruktur 

Nyt fra KL  

Som opfølgning på KL’s briefing på socialområdet for direktører/chefer fredag den 24. januar, har KL 

udarbejdet oversigt over status på ØA-initiativer på socialområdet. 

Bilag: Status fra KL på initiativer i delaftale ØA25 29.1.25 

Nyt fra Ankestyrelsens Dialogforum 

Bilag: Dagsorden til møde i Dialogforum mellem Ankestyrelsen og kommuner 17/3 - eftersendes 

Unge Hjerner IV 

På styregruppemøde 10/1-2025 blev styregruppen orienteret om at Guldborgsund Kommune har meddelt 

Hjerneskadeforeningen at de ikke kan løfte cafetilbuddet Unge hjerner som planlagt . Der afholdes møde 

med Guldborgsund Kommune 12/3 og styregruppen orienteres når der er nyt om sagen. 

Nyt fra netværksgrupper og adhocgrupper 

Ad-hoc-standardkontraktnetværket (nedsat 19/9-2024 for både børne- og voksenområdet) har afholdt 

møde 24/2 og repræsentanter herfra deltaget i den nationale standardkontraktgruppes møde 25/2. 

Netværksgrupperne har afholdt fælles møde om rammeaftalens fokusområder 28/2. 



Kalundborg har overtaget tovholderskabet for netværksgruppen børn og unge fra 1/3-2025 

Bilag: Netværksgrupper 

Nyt fra Styregruppen, K17 og KKR 

Helle Stisen er pr 1/3 skiftet fra Solrød Kommune til Chef for Børn og Familie i Holbæk Kommune  

Bilag: Referat fra K17-møde 24/1-2025 og referat fra møde i KKR Sjælland 15/2-2024:  

https://www.kl.dk/media/ka3ms41y/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-5-februar-

2025.pdf?format=noformat 

Mødekalender 2025  

Møder i Styregruppen Møder i K17 Møder i KKR 

14/3 28/3 8/4 

2/5 23/5 18/6 

8/8 22/8 2/9 

19/9 3/10 22/10 

21/11 5/12 27/1-2026 Konstituerende møde 

 

 

8.Evt. 

Næstved oplever at beregninger på egenbetaling flyttes fra SABA-systemerne efter 3 år ift. udenbys borgere 

Det blev aftalt, at Næstved vender tilbage med en supplerende beskrivelse af problemet med henblik på, 

at  KL kontaktes via KKR konsulenten 

 

 

 

9.Næste møde  

 
Resume 

Næste møde i Styregruppen er planlagt til den 2. maj 2025  

 

Indstilling 

Styregruppens næste møde afholdes som planlagt den 2/5-2025 kl. 12-15 

https://www.rs17.dk/netvaerksgrupper/netvaerksgrupper/
https://www.kl.dk/media/ka3ms41y/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-5-februar-2025.pdf?format=noformat
https://www.kl.dk/media/ka3ms41y/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-5-februar-2025.pdf?format=noformat

